

DOI: 10.18572/1999-4796-2022-2-6-9

Особенности расчетных правоотношений в налоговом праве

Гараев Ильнур Габдулхакович,
доцент кафедры государственно-правовых дисциплин
Казанского института Всероссийского государственного университета юстиции
Российской правовой академии Минюста России,
кандидат юридических наук, доцент
garaev_i_g@mail.ru

Статья посвящена анализу особенностей расчетных правоотношений в налоговом праве. Обосновывается вывод о том, что расчетное правоотношение в налоговом праве носит факультативный характер, поскольку налоговое обязательство порождает расчетное. Рассматриваются особенности следующих групп расчетных правоотношений: 1) по уплате (взысканию) налогов; 2) по возврату излишне уплаченных или излишне взысканных сумм; 3) при предоставлении отсрочки или рассрочки по уплате налога, инвестиционного налогового кредита. Также выделены специфические черты расчетов между участниками консолидированной группы налогоплательщиков.

Ключевые слова: расчеты, налоговые правоотношения, расчетные правоотношения, налоговое обязательство, расчетное обязательство.

Peculiarities of Settlement Relations in Tax Law

Ilnur G. Garaev
Associate Professor of the Department of State and Legal Disciplines of the Kazan Institute
of the All-Russian State University of Justice of the Russian Law Academy of the Ministry of Justice of Russia
PhD (Law), Associate Professor

The article is devoted to the analysis of the features of settlement legal relations in tax law. The conclusion is substantiated that the settlement legal relationship in tax law is optional, since the tax obligation gives rise to the settlement one. The features of the following groups of settlement legal relations are considered: 1) for the payment (collection) of taxes; 2) for the return of overpaid or overly collected amounts; 3) when granting a deferral or installment plan for the payment of tax, an investment tax credit. The specific features of settlements between the members of the consolidated group of taxpayers are also highlighted.

Keywords: calculations, tax legal relations, settlement legal relations, tax obligation, settlement obligation.